
Chudší vysokoškoláci dostanou stipendia

Compiled 29.6.2014 3:20:57 by Document Globe ®   1

Chudší vysokoškoláci dostanou stipendia
Vysokoškoláci z méně majetných rodin budou od ledna příštího roku dostávat sociální stipendia a to nejspíše ve výši
1600 korun.Ministerstvo školství však zvažuje i částku 2400 korun měsíčně. Novelu vysokoškolského zákona, která
stipendia zavádí, včera Sněmovna odsouhlasila velkou většinou hlasů.
Příspěvky se budou podle odhadu ministerstva školství týkat zhruba 12 800 lidí. Vysokoškoláci stipendia vítají. Jak ale
řekli Právu, uměli by si je představit i vyšší a pro větší počet lidí.
Ze 179 přítomných poslanců bylo pro novelu 162, zbytek se zdržel hlasování. Návrh podpořili také občanští demokraté,
i když s výhradami.
Se stipendii přišlo ministerstvo školství, které pro jejich prosazení využilo poslaneckého návrhu novely vysokoškolského
zákona. Příspěvek by podle úřadu měli pobírat studenti veřejných i soukromých vysokých škol, jejichž rodinné příjmy
jsou nižší než 1,1 násobku životního minima a dostávají přídavek na dítě ve zvýšené míře 800 korun měsíčně.
Posluchačům budou stipendia vyplácena vždy po dobu deseti měsíců v daném akademickém roce, a to prostřednictvím
jejich škol. Sociální stipendia nijak nezasáhnou do stipendií vyplácených na vysokých školách a nebudou se započítávat
do celkového příjmu rodiny, který je rozhodující pro výpočet sociálních dávek.
Ministerstvo zatím podle šéfky resortu Petry Buzkové uvažuje o tom, že stipendium bude činit dvojnásobek zmíněného
osmisetkorunového přídavku na dítě, tedy 1600 korun měsíčně. To by si vyžádalo částku 200 miliónů korun ročně a tu
je ministerstvo podle náměstka Buzkové Petra Koláře schopno zajistit ze svého rozpočtu.
Studenti: mohlo to být i více
Optimální by ale podle ministerstva byl trojnásobek, tedy 2400 korun měsíčně. Kolik to nakonec bude, záleží na
možnostech rozpočtu a každý rok o tom svým nařízením rozhodne vláda.
„Každý příspěvek je lepší než nic, protože i když se neplatí školné, je studium dost finančně náročné. Jen učebnice
na kurs francouzštiny mě teď stála na semestr 1350 korun, a to je jedna z dvaceti věcí, co potřebuji,“ řekl včera Právu
Jan Májíček, posluchač 2. ročníku Filozofické fakulty Univerzity Karlovy. Byl by pro to, aby se stipendium dotklo více
studentů, hranici pro jeho získání by posunul aspoň na 1,5 násobku životního minima.
„Mohlo by to být víc, ale každopádně je to dobrá věc. Myslím si, že by příspěvek měli dostávat lidi až do 1,4 násobku
životního minima,“ soudí František Zouhar, který pátým rokem studuje politologii a evropská studia na Univerzitě
Palackého v Olomouci.
Že je každá koruna navíc pro studenty dobrá, si myslí Karolína Kučerová ze Studentské komory Rady vysokých škol.
„Zatím jsou v rozpočtu ministerstva školství peníze navíc, takže na stipendia jsou prostředky, ale máme obavy, aby
v budoucnu na jejich vyplácení vysoké školy nemusely používat peníze určené na vzdělávací činnost,“ upozorňuje
Kučerová. Včera nově zvolený rektor Univerzity Karlovy Václav Hampl Právu řekl, že stipendium může ulehčit přístup
ke vzdělání sociálně slabším studentům. Na otázku, zda by příspěvek měl dostávat větší počet studentů, odpověděl: „Je
to rozumný začátek. Ideální by samozřejmě bylo, kdyby ho dostávalo více studentů, pokud by státní kasa byla bezedná.
Výše stipendia ale záleží na možnostech rozpočtu a na politické dohodě.“
ODS: nárok má mít více lidí
S výhradami včera návrh na stipendia podpořila ODS. Stínový ministr školství Walter Bartoš tvrdí, že počet 12 800 lidí,
kterých se stipendium týká, je malý vzhledem k tomu, že vysokoškoláků je celkem 276 tisíc. Na stipendium by podle
něj měli mít nárok i studenti z rodin, kde příjmy nepřesahují 1,8 násobku životního minima, takže by na ně dosáhlo o
40 tisíc lidí více.
Spoluautorka původní novely zákona, poslankyně KDU-ČSL Michaela Šojdrová zdůraznila, že už současný zákon hovoří
o sociálních stipendiích, ale sociálně slabší studenti na něj nemají právní nárok, protože vysoké školy nedisponují
dostatkem prostředků.
Podle vicepremiéra Martina Jahna přispějí sociální stipendia ke snížení nezaměstnanosti. „Očekávám, že tyto příspěvky
zvýší zájem o vysoké školy i u studentů z nízkopříjmových rodin a přibude tak několik tisíc nových žáků,“ dodal Jahn.
Zdeňka La Sala


